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Megoldás kell medveügyben
Áttörés a nagyvadak által okozott problémák rendezésében

Á ttörést sikerült elérni medve-
ügyben az Európai Unióban: 
az Európai Parlament csütör-

töki plenáris ülésén határozatot foga-
dott el az állattenyésztés védelméről 
és a nagyragadozókról, amelynek 
kiindulópontja a farkas- és medve-
populáció megnövekedése bizonyos 
régiókban – számolt be pénteki köz-
leményében Vincze Lóránt EP-kép-
viselő sajtóirodája. Aláhúzták: nem 
volt könnyű összeegyeztetni az ál-
latvédők és a gazdák sokszor szöges 
ellentétben álló érdekeit, a képvi-

selők ezért is hoztak létre egy 
nagyragadozókkal foglalko-
zó állandó munkacsoportot, 
amely az elején csak a farka-
sok kérdésével foglalkozott, 
és Vincze Lóránt RMDSZ-es 
EP-képviselő szorgalmazásá-

ra kezdett az Erdélyben számos 
gondot okozó és emberekre támadó 
medvék problémájára is fi gyelni. A 
mostani állásfoglalás ennek a mun-
kacsoportnak köszönhetően, hosz-
szas egyeztetések után jöhetett létre, 
és a közlemény szerint ez az első lé-
pés annak érdekében, hogy végre az 
Európai Bizottság és a tagállamok is 
belássák, változtatni kell a jelenlegi 
helyzeten, mind a tagállami intéz-
kedéseket, mind az élőhelyvédelmi 
irányelvek (az úgynevezett Habi-
tat-direktíva) alkalmazását, mind a 
fi nanszírozást illetően. A dokumen-
tum kimondja, hogy egyre gyakorib-

bak a nagyragadozók támadásai, és 
elismeri az állattenyésztőkre gyako-
rolt negatív hatásokat. Vincze Lóránt 
módosító indítványát is megszavazta 
a többség, így az is bekerült a szöveg-
be, hogy a támadások már emberál-
dozatot is követeltek.

Megelőzés, kárenyhítés 

Az EP ugyanakkor felhívja az Európai 
Bizottság és a tagállamok fi gyelmét, 
hogy a populáció bővülése esetén 
mérséklési stratégiák kidolgozására 
és végrehajtására van szükség – en-

nek a Habitat-direktívával összhang-
ban, tudományos bizonyítékokra ala-
pozva kell történnie. Arra is felkérték 
a Bizottságot, hogy rendszeresen 
értékelje a fajok kedvező védettségi 
helyzetét, és dolgozzon ki értékelési 
eljárást annak érdekében, hogy az 
egyes régiókban a populációk védett-
ségi helyzetét azonnal módosítani le-
hessen a kívánt védettségi helyzet el-
érését követően – hiszen így előzhető 
meg a túlszaporulat. A határozat sze-
rint a tagállamoknak információkat 
kell gyűjteniük a nagyragadozók tá-
madásairól, és egységesíteniük kell a 
jelentéstevést a felmérési és nyomon-
követési módszereikhez. Kihangsú-
lyozzák továbbá, hogy a hegyvidéki 
területeken található állattartó gaz-
daságok különösen érzékenyek a 
nagyragadozók által okozott növek-
vő károkkal szemben; ugyanakkor 
rámutatnak arra, hogy a megelőző 
intézkedések – beleértve a kerítése-
ket, villanypásztorokat és házőrző 

kutyákat – nem mindig részesülnek 
uniós vagy országos fi nanszíro-
zásban, így külön terheket rónak a 
gazdálkodókra. „A gazdáknak meg-
felelő és hosszú távú fi nanszírozási 
lehetőségekre van szükségük a meg-
előzésben és a kárenyhítésben. Szor-
galmazzák azt is, hogy a Bizottság 
fontolja meg mezőgazdasági irány-
mutatásainak módosítását annak ér-
dekében, hogy a nagyragadozók által 
okozott károk állami támogatásként 
történő kompenzálását megkönnyít-
se” – idézi a határozatot a közlemény. 
A medvepopuláció megnövekedése, 
a túlszaporulat tulajdonképpen csak 
Romániában, Erdélyben, Székelyföl-
dön jelenik meg. Még jelentős med-
vepopuláció Finnországban és Észt-
országban van, de ott rég működik 
olyan vadgazdálkodási terv, amely 
megelőzi a túlszaporodást.

A medve túlszaporulata 

leginkább Székelyföldön jellemző
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Forrásokat 
vizsgáltak meg
A Hargita Megyei Közegész-

ségügyi Igazgatóság vegyi és 

mikrobiológiai szempontból 

elemezte a Székelyudvarhe-

lyen lévő, illetve a környékbe-

li forrásokat. Az eredmények 

szerint a város területén lévő 

források közül a szejkefürdői 

forrás, a Keresztvápa utcai 

forrás, a Függetlenség utcai 

csorgó és az Éltetőkút utcai 

forrás vize is alkalmas emberi 

fogyasztásra. Ezeknek a for-

rásoknak a vízminősége mind 

mikrobiológiai, mind pedig 

kémiai szempontból megfelel 

az előírásoknak. Mindössze 

az unitárius temető szom-

szédságában, a Lorántffy 

Zsuzsanna utcában lévő for-

rás vize nem alkalmas emberi 

fogyasztásra.

Lombtalanítási akció
Lombtalanítási akciót szer-

veznek december 5. és 9. 

között Székelyudvarhelyen. 

A helyi városháza a hulladék-

gazdálkozási vállalattal ösz-

szefogva minden háztartástól 

összegyűjti a lehullt leveleket 

és gyomnövényeket. Felhív-

ják a lakók figyelmét, hogy a 

száraz falevelet, nyesedéket 

zsákokba, az ágakat pedig 

minél szorosabban összerak-

va, összekötve kell kitenni a 

porták elé vagy a hulladékszi-

getek mellé. A zöldhulladékot 

a szemétszállítási napon 

reggel 7 óra előtt kell kitenni 

a kapu vagy a közeli hulladék-

gyűjtő mellé.

Halálra gázolták
Gyalogosgázolás történt 

Székelykeresztúr közelében 

pénteken a kora esti órákban: 

a balesetben életét vesztette 

az út mentén haladó férfi. 

Egy 25 éves szentábrahámi 

férfi gépjárművével Újszé-

kely irányából Székelyke-

resztúr felé haladt 19 óra 

körül, amikor elgázolt egy 

közúton gyalogosan közle-

kedő 37 éves helyi férfit. A 

baleset következtében a férfi 

életét vesztette. A rendőrség 

tovább vizsgálja a baleset 

körülményeit – adja hírül 

a Hargita Megyei Rendőr- 

főkapitányság.

Sípszó után
Az iskolai testnevelésórák 

fontosságáról, hiányáról, 

„kicselezéséről” és eljelen-

téktelenítéséről beszélget 

Szucher Ervin Bálint Julianná-

val, a marosvásárhelyi Bolyai 

Farkas Líceum, a Református 

Kollégium és a II. Rákóczi 

Ferenc Római Katolikus Gim-

názium tanárnőjével. A Sípszó 

után című műsor a Marosvá-

sárhelyi TVR-en ma 17.05-kor 

kezdődik.

• R ÖV I D E N 

• Olyan határozatot fogadott el az Európai Parlament, 
amely kimondja, hogy egyre gyakoribbak a nagyraga-
dozók támadásai, és elismeri az állattenyésztőkre 
gyakorolt negatív hatásokat. Az EP felhívja az Európai 
Bizottság és a tagállamok figyelmét, hogy a populáció 
bővülése esetén mérséklési stratégiák kidolgozására 
és végrehajtására van szükség.

A környezetvédelmi tárca 730 mil-
lió eurót különített el az erdőkre 

a helyreállítási alapból. „A klímavál-
tozás elleni küzdelemben egyik leg-
nagyobb fegyverünk az erdő, éppen 
ezért kiemelten kezeltem ezt a terü-
letet, és mandátumom alatt egyetlen 
négyzetméterrel sem csökkent az er-
dős területek nagysága, most pedig a 
helyreállítási alapból 57 ezer hektár 
új erdő létrehozására indítunk támo-
gatási programot” – idézte Tánczost 
az RMDSZ közleménye. Az erdőtelepí-
tési kampányban legalább 0,5 hektár 
nagyságú erdők és 0,1 hektár nagy-
ságú szélfogó, mezővédő erdősávok 
telepítésére lehet pályázni. „Minden 
erdősítésre alkalmas terület tulajdo-

nosa igényelheti a támogatást. Ma-
gánszemélyek, vállalkozások, önkor-
mányzatok, közbirtokosságok, civil 
szervezetek egyaránt pályázhatnak 
erdőtelepítésre. Ez az első ilyen jel-
legű kezdeményezés Romániában, és 
bízom benne, hogy sokan élni fognak 
a lehetőséggel, hiszen nemcsak a te-
lepítés költségeit térítjük meg, hanem 
további húsz évig támogatjuk az új 
erdők tulajdonosait. Évi 456 euró jut-
tatásban részesülnek majd” – emelte 
ki a környezetvédelmi tárca vezetője. 
Erdősítésre alkalmas terület lehet me-
zőgazdasági terület, szántóföld, lege-
lő vagy ültetvény is, amelyet egy erre 
a célra készített erdőtelepítési-kivitele-
zési terv alapján kell betelepíteni. Az 

erdőtelepítési kampányt egy interne-
tes applikáció segíti. A pályázatokat 
az impaduriripnrr.mmap.ro oldalon 
kell benyújtani. Azoknak a földtulaj-
donosoknak, akik új erdőt szeretné-
nek telepíteni, egy felhasználói fi ókot 
kell létrehozniuk, majd a térképen be 
kell jelölni az erdősítésre szánt terüle-
tet. A telepítési terveket az erdőőrsé-
gek hagyják jóvá, ezek elbírálása után 
kezdődhet el az ültetés – derül ki az 
RMDSZ közleményéből.

Jelentős támogatások

Az erdősítésre nyújtott támogatás a 
terület adottságai és a telepített faj 
függvényében változik. Például alföl-
dön tölgyültetvényre hektáronként 
19 647 euró támogatást, hegyvidéken 
lucfenyő-, jegenyefenyő- és bükkültet-
vényekre 9658 euró támogatást nyúj-
tanak. Erdősávok esetében például al-
földi akácültetvényre hektáronként 10 
522 euró, dombvidéki tölgyültetvényre 

16 542 euró jár. A kormánypalotában 
tartott eseményen ugyanakkor újabb 
18 önkormányzattal írtak alá hulladék-
udvarok létrehozásáról szóló szerző-
déseket. Többek között Nagyiratoson, 
Szovátán, Dicsőszentmártonban és 
Kisbácsban is épülhet szelektív hulla-
dékgyűjtő központ. „Az önkormány-
zatok egyik legfőbb kihívása 
lesz a következő időszakban 
a hulladékkezelés. Ahhoz, 
hogy növelni tudjuk a sze-
lektív hulladékgyűjtés és az 
újrahasznosítás mértékét, 
nagyon fontos, hogy a lakos-
ság számára megfelelő infrastruktúrát 
biztosítsunk. Ehhez járulnak hozzá a 
hulladékudvarok, ahova önkéntesen 
viheti be a lakosság a hulladékot, amit 
később újrahasznosíthatnak” – hang-
súlyozta a tárcavezető. Tánczos Barna 
kiemelte, több mint 600 hulladékgyűj-
tő udvar létrehozására pályáztak az 
önkormányzatok, a következő hetek-
ben újabb szerződéseket írnak alá.

57 ezer hektár erdőt telepítenek egy országos program részeként
• Románia legátfogóbb erdőtelepítési kampánya kez-
dődött el, és újabb önkormányzatok kapnak támogatást 
hulladék udvarok építésére – nyilatkozta Tánczos Barna 
környezetvédelmi miniszter a Nicolae Ciucă kormányfő rész-
vételével megtartott pénteki kampányindító eseményen.




